
پژوهانه را باید یکی از تسهیلات ویژه ای دانست که می تواند رغبت 
استادان و دانشجویان تحصیلات تکمیلی را برای پیشبرد برنامه های 
علمـــی  بیشـــتر کنـــد. رقمی  که هرچند در شـــرایط اقتصادی امروز و با 
توجـــه بـــه بالا بودن هزینه فعالیت های تحقیقاتی و پژوهشـــی چندان 
 حذف آن می تواند تبعات ســـنگین تری را 

ً
کارگشـــا نیســـت، اما حتما

به حوزه آموزش عالی کشور تحمیل کند. واقعیت آن است که نحوه 
ی بوده که تدوین  اعطای پژوهانه به استادان تابع یک آیین نامه مادر
آن هم در فضای وزارت علوم  رقم می خورد. آیین نامه ای که آخرین 
نســـخه آن مربوط به ســـیال 92 بود و براســـاس همان نیز دانشـــگاه ها 
ذیل آن نســـخه های خاص خودشـــان را تدوین می کردند و به همین 
دلیل شـــیوه اجرای آن متناســـب با نگاه مدیران هر دانشـــگاه متفاوت 
بـــود. امـــا از ســـال 1401 بـــه بعد قصه اعطـــای پژوهانه متفاوت شـــد؛ 

چـــرا کـــه با  طرح آیین نامـــه جامع برای پژوهانه پژوهشـــی، نگاه ها به 
ســـمت یک مســـیر واحد پیش رفت. آیین نامه ای که تصویب آن دو 
ســـال اخیـــر پیگیری شـــد و بالاخـــره بعد از تصویـــب در هیئت امنای 
دانشـــگاه های مختلف، از ابتدای امســـال به مرحله اجرا رسید. این 
آیین نامـــه کـــه در9 مـــاده و 5 تبصـــره تنظیم شـــده، شـــرایط متفاوتی را 
وی اســـتادان بـــرای بهره منـــدی از امتیازات ایـــن پژوهانه قرار  پیـــش ر
ی که هم در حوز های علمی، هم آموزشـــی، پژوهشـــی،  می دهد. طور
زشـــی و فرهنگی دســـت استادان  ی، مهارتی، هنری، ور ی، نوآور فناور
را برای کسب امتیازات لازم باز گذاشته است. در حقیقت آیین نامه 
جامـــع را دیگـــر نمی تـــوان آیین نامه مختص عرصه پژوهش دانســـت 
و همان طور که از عنوان آن پیداســـت قرار اســـت تغییرات جدی در 

اعطـــای پژوهانه ایجاد کند.
گر از ماده یک این آیین نامه که به رسم همه آیین نامه به موضوعات  ا
یم، باید ماده 3 آیین نامـــه جامع را یکی از  مهـــم را تعریـــف کـــرده بگذر
مواد مهم آن دانست که به چگونگی محاسبه پژوهانه پرداخته است؛ 

ک محاســـبه مبلغ پژوهانه جامع، میانگین امتیازهای  بر اســـاس آن ملا
کسب شده از برون دادهای هر عضو در دو 2 سال قبل از سال پرداخت 
پژوهانه خواهد بود، اما پژوهانه عضو خانم متاهل 10 درصد و به ازای 
یـــر 18 ســـال نیز 10 درصد بـــه پژوهانه فرد اضافه می شـــود.  هـــر فرزنـــد ز
همچنین این آیین نامه 3 مدل پژوهانه اعم از پژوهانه آموزانه، پژوهانه 
جامـــع، پژوهانـــه پایـــه و پژوهانـــه تشـــویقی را معرفی کرده کـــه هر عضو 
هیئت علمی  می تواند در آن با کسب امتیازات لازم، پرداختی دانشگاه 
یافت کند. با وجود اینکه این آیین نامه چتر حمایتی از پژوهانه را  را در
به صورت کشوری کرده و به اصطلاح سروسامانی به این حوزه داده، 
ل  اما به گفته معاونین پژوهشی، عدم اجرای پایلوت آن، گرفتن استقلا
از دانشـــگاه ها، نامشـــخص بودن برخی از بندها در حوزه اجرا را باید 
چالش هـــای آن دانســـت. پـــس از چند ماه از اجرایی شـــدن آیین نامه 
جامع، »فرهیختگان« در گفت وگو با معاونان پژوهشـــی دانشـــگاه های 
خوارمـــی، خواجه نصیرالدین طوســـی و صنعتـــی قوچان نقاط مثبت و 

منفی آن را مورد بررســـی قرار داده است. 

 معاونان پژوهشی دانشگاه ها در گفت وگو با »فرهیختگان« بررسی کردند

سایه روشن پژوهانه در آیین نامه جامع

معاون پژوهشی دانشگاه خوارزمی: 

مأموریت گرایی دانشگاه ها در آیین نامه ملاک قرار نگرفته است 
ن  یفی مـــود، معـــاو علیرضـــا حر
زمـــی  پژوهشـــی دانشـــگاه خوار
گفت: »یکی از مسائل مهم درباره 
این آیین نامه آن است که تا پیش 
از ابـــاغ آن، چون نحوه هزینه کرد 
اعتبارات مربوط به این بخش در 
دانشگاه ما متفاوت بوده، حداقل 

در دانشگاه ما می تواند اتفاقات خوبی را رقم بزند.« 

او در توضیح بیشتر این مسئله اظهار داشت: »مسئله اصلی اینجاست 
ی که دانشـــگاه ها به اســـاتید و دانشـــجویان تحصیات  که میزان اعتبار
تکمیلـــی می دهنـــد، متفـــاوت اســـت و به همین دلیل احتمـــال دارد که 
برخـــی از دانشـــگاه ها بگوینـــد که آیین نامه جامع پژوهانه پژوهشـــی برای 
تی را ایجاد کرده و باعث کاهش پژوهانه پرداختی می شود.«  آن ها مشکا
معـــاون پژوهشـــی دانشـــگاه خوارزمی ادامه داد: »مســـئله این اســـت که 
ی بالاتری را داشـــته باشد طبیعتا از وجود  گر دانشـــگاهی ســـطح اعتبار ا
آیین نامه جامع اســـتقبال نمی کند و در مقابل دانشـــگاه هایی که اعتبار 

کمتری داشـــته و با چالش هایی روبه رو اند، از چنین مسئله ای استقبال 
می کنند. واقعیت اینکه آیین نامه فعلی موافقان و مخالفان خود را دارد، 
البته تصور می کنم منفعت این آیین نامه می تواند بیشـــتر از ضرر هایش 

در آینده باشد.« 
یت گرا بودن دانشگاه ها در آیین نامه پژوهانه  حریفی مود با بیان اینکه مامور
پژوهشـــی مدنظر قرار نگرفته اســـت، اظهار داشـــت: »باید این اختیار به 
دانشگاه ها داده شود تا برای آیین نامه شیوه نامه داخلی طراحی شده و از 
یت هر دانشگاه اشاره شود. یعنی باید  این طریق در شیوه نامه ها به مامور

آیین نامه این اجازه را به دانشگاه ها برای تصویب شیوه نامه هایی مرتبط با 
یت دانشگاه ها بدهد. البته در همه آیین نامه ها تا امروز این اختیار  مامور
را داشتیم که شیوه نامه های داخلی بر اساس تصویب هیئت امنا را داشته 

باشیم و این مسئله باید درباره این آیین نامه هم وجود داشته باشد.« 
او تصریح کرد: »قطعاً اجرای آزمایشی هر آیین نامه ای می تواند مشکات را 
احصا کند. متأسفانه عدم اجرای پایلوت این آیین نامه باعث شد تا امروز 
شاهد اختاف نظر بین دانشگاه های مختلف در این زمینه باشیم. حل 
این اختاف نظر هم جز با اجرای آزمایشی شیوه نامه برطرف نخواهد شد.« 

معاون پژوهشی دانشگاه خواجه نصیرالدین طوسی:

آیین نامه جامع استقلال دانشگاه ها را از بین برده است
جواد تقی زاده فیروزجایی، 
ن پژوهشـــی دانشـــگاه  معاو
خواجه نصیرالدین طوسی 
با بیان اینکه رعایت برخی 
ر  د کـــه  یـــی  ها ر معیا ز  ا
آیین نامـــه جامـــع پژوهانـــه 
کار ســـختی  وجـــود دارد، 
اســـت، گفـــت: »بـــه طـــور مثـــال در آیین نامه بحث پـــروژه نظری و 
عملـــی مطـــرح شـــده که کمی  کار را ســـخت می کنـــد. هرچند که 
جامـــع بـــودن آیین نامه را می توان اتفاق مثبتی دانســـت اما حتما 
تی را به خصوص در حوزه ســـنجش و اجرای آن خواهد  مشـــکا

داشت.« 
کید بر اینکه آیین نامه جامع پژوهانه استقال دانشگاه ها  او با تا
یـــح کـــرد: »در حقیقـــت شـــاید یک دانشـــگاهی  را می گیـــرد، تصر
بخواهـــد بیشـــتر در حـــوزه صنعـــت و موضوعـــات مرتبـــط با این 
حـــوزه مانـــور دهـــد یا دانشـــگاه دیگـــری در حوزه دیگـــری متمرکز 
باشـــد، بـــه همیـــن دلیل ایـــن آیین نامه در این بخش اســـتقال را 
می گیرد. این اتفاق در دانشـــگاه های ســـطح یک بیشتر هم نمود 
پیدا دارد. با این حال از آنجایی که در گذشـــته هر دانشـــگاهی 
بـــرای خود یک آیین نامه داشـــت، می توانـــد وضعیت را تا حدی 

سروسامان دهد.«
ن پژوهشـــی دانشـــگاه خواجـــه نصیرالدیـــن طوســـی گفت:  معـــاو
»در دانشـــگاه های خـــارج از آنجایـــی کـــه بخش هـــای مختلـــف 
مثـــا هوافضا حضور پررنگی در دانشـــگاه ها دارنـــد، طبیعتا روند 
یان متفاوت است، اما چون  اعطای پژوهانه به اساتید و دانشجو
یق از بالا به پایین دارد و طبیعتا  منابع بودجه ای در کشور ما تزر
دانشـــگاه ها هم چندان به دنبال درآمدزایی نیســـتند، وجود یک 
آیین نامه جامع نمی تواند خیلی علیه دانشـــگاه ها باشـــد. با این 
حال بهتر بود که برای دانشگاه های برتر وضعیت متفاوت باشد 
و خودشـــان در ایـــن زمینـــه تصمیم گیـــری کننـــد؛ چرا کـــه این کار 

باعث ایجاد انعطاف پذیری می شـــود.« 
تقی زاده با بیان اینکه هر دانشگاهی نمی تواند به راحتی آیین نامه 
یب هر آیین نامه مســـیر  یـــح کـــرد: »تصو یـــب کنـــد، تصر ای را تصو
ی بزرگـــی را دارد و بـــه همیـــن دلیل شـــاید بهتر بود که  چکـــش کار
به دانشـــگاه های برتر این اختیار داده می شـــد. البته این مســـئله 
یت گرایی دانشـــگاه ها  هـــم وجود دارد که در ایـــن آیین نامه مامور
لحـــاظ نشـــده، درحالی کـــه توجه به همین مســـئله خودش باعث 
ایجاد انعطاف در میان دانشگاه ها می شد. واقعیت آن است که 
در دانشـــگاه هایی که به اصطاح ســـطح یک نیستند، متاسفانه 
هدررفـــت منابـــع را هـــم شـــاهد بودیم. به طور مثال یک دانشـــگاه 
شهرستانی پژوهانه 3 تا 4 برابری به اساتید خود نسبت به دانشگاه 
خواجه نصیرالدین طوســـی می داد که در نهایت خروجی اش نیز 

پایان نامه تلقی می شـــد.« 
ی با بیان اینکه وقتی خاقیت در سیستم را بخواهیم به صورت  و
دیکته ای اعمال کنیم، حتما سطح آن کاهش پیدا می کند و باید 
به این مســـئله توجه شـــود، ادامه داد: »دانشـــگاه های مطرح دنیا 
هر کدام در یک حوزه ای ســـرآمد هســـتند به طور مثال دانشـــگاه 
ی دســـت برتر را دارد و شـــرکت های  اســـتنفورد در فضـــای نـــوآور
یت گرایی  ن آمده اند و در حقیقـــت مامور مطرحـــی از دل آن بیـــرو
دانشـــگاه ها باعـــث ایجاد رقابت در بین آنها شـــده اســـت. البته 
یم که همه انها  نسبت به دانشگاه های داخلی باید این را هم بگو
به حدی توانمند نیستند که بتوانند به صورت مستقل عمل کنند 
با این حال باید یک بازنگری صورت بگیرد تا دانشـــگاه های برتر 
یتی که خودشـــان در برنامه راهبردی شان  بتوانند بر اســـاس مأمور
دارند، این آیین نامه را اجرایی کنند.« تقی زاده خاطرنشـــان کرد: 
»قطعا یک دســـت شـــدن آیین نامـــه جنبه های مثبتـــی دارد، مثا 
دیگر تبعیضی در این زمینه صورت نمی گیرد و می توان اساتیدی 
که در حوزه آموزشی برتر هستند را هم این فرصت را در اختیارشان 
گذار  قرار داد، اما معتقدم این کار نیز باید به خود دانشـــگاه ها وا

شـــده و آنها نســـبت به آن تصمیم بگیرند.« 

معاون پژوهشی و آموزشی دانشگاه صنعتی قوچان: 

آیین نامه جامع به نفع حوزه آموزش است تا پژوهش! 
امین یزدی، معاون پژوهشی 
و آموزشی دانشگاه صنعتی 
قوچـــان با بیـــان اینکه اولین 
چالش در آیین نامه پژوهانه 
پژوهشی، منوط شدن اجرای 
آن به بودجه دانشگاه است، 
گفت: »همین بند مشکات 
یادی را برای دانشـــگاه ما ایجاد کرد. نگاه کنید آیین نامه می گوید  ز
بین 7 تا 15 درصد بودجه جاری دانشگاه باید به این حوزه اختصاص 
یابد، اما وقتی 80 درصد بودجه دانشگاه امروز صرف حقوق و دستمزد 
ی - مالی حاضر به تخصیـــص این رقم  می شـــود، اصـــا واحـــد ادار

می شود؟ قطعاً این کار را نخواهد کرد.« 
او با بیان اینکه مسئله اصلی این است که با تغییر افراد نباید شاهد 
تغییـــر روند هـــا هم باشـــیم، گفت: »بـــه طور مثال در گذشـــته بحث 
یت گرایی دانشگاه ها اهمیت بالایی داشت اما بعد از تغییراتی  مامور
که در وزارتخانه صورت گرفت، امروز دیگر می بینیم که این مسئله 
مانند گذشته اهمیت ندارد و همین مسئله را در دیگر حوزه ها هم 
شـــاهدیم.«  معاون پژوهشـــی و آموزشـــی دانشـــگاه صنعتی قوچان 
یـــح کرد: »مســـئله ای که برام جالب اســـت اینکـــه آیین نامه ای  تصر
نوشـــته می شـــود و بدون اینکه منابع مالی آن تأمین شود، تنها اصرار 
می شود که این آیین نامه اجرایی شود؛ این مسئله را نمی توان درک 
ی از سوی مسئولان وجود دارد و اصا چگونه  کرد که چرا چنین اصرار
گر آیین نامه را نگاه  باید این آیین نامه را اجرایی کرد؟ از طرف دیگر ا
کنید، می بینیم که برخی از بند ها، همدیگر را نقض می کنند قطعاً 

در چنین وضعیتی نمی توان کار را پیش برد.« 
یزدی تصریح کرد: »این آیین نامه مدل های مختلف پژوهانه دارد، 
یعنی یک پژوهانه جامع، یک پژوهانه تشویقی و یک پژوهانه  آموزانه 
دارد و پژوهانه  آموزانه واقعاً موضوع جالبی است. یعنی شاید فردی در 
ی نکرده باشد و پژوهانه جامع آن نهایتاً 5 میلیون شود،  پژوهش کار
گر استادی در دو سال تحصیلی  اما چون پژوهانه  آموزانه می گوید، ا

متوسط نمرات ارزشیابی اش از میانگین گروه و دانشکده بالاتر باشد، 
می توانـــد پژوهانـــه  آموزانـــه بگیرد که مبلغ آن هم دو برابر حقوق پایه و 
مرتبه استادیار پایه یک است، یعنی می تواند 48 میلیون تومان بگیرد! 
قطعاً این روند منطقی نیست؛ چرا که یک استاد می تواند به یکباره 2 
برابر مبلغ استادی که کار پژوهشی انجام می دهد را به دست آورد.« 
کیـــد بـــر اینکه قطعاً باید در ابتدا ایـــن آیین نامه را به صورت  او بـــا تأ
پایلوت اجرا می کردند، گفت: »آیین نامه برونداد های پژوهشـــی را به 
3 دســـته نظـــری، میدانی و کاربردی تقســـیم بندی کـــرده، حالا ما در 
گر قرار است هر کدام  یم و ا دانشگاه مان 74 عضو هیئت علمی دار
از آن ها حداقل 5 فعالیت را ثبت کرده و ما هم بخواهیم مشـــخص 
یادی از  کنیم آن فعالیت در کدام دســـته قرار می گیرد؛ عما وقت ز
، اصا چگونه می توان فعالیت ها در  ما گرفته می شود و از آن مهم تر

یک دانشگاه را ذیل این تقسیم بندی قرار داد!« 
معاون پژوهشـــی و آموزشی دانشگاه صنعتی قوچان اظهار داشت: 
»براساس این آیین نامه قطعاً گرفتن پژوهانه  آموزانه به مراتب آسان تر 
از دیگر گرنت ها خواهد بود؛ چرا که یک دانشـــیار می تواند دو درس 
مقطـــع کارشناســـی ارشـــد را بگیـــرد که که با در نظـــر گرفتن اینکه هر 
درس 4.5 واحـــد دارد، عمـــا موظفی آموزشـــی اش پر می شـــود، یک 
کاس کارشناسی ارشد هم با 10 نفر معمولاً برگزار می شود؛ در مقطع 
پا می شود و طبیعتا همین دانشیار  کارشناسی هم نهایتاً با 40 نفر بر
یافت کند؛ در حالی که برای  به راحتی می تواند پژوهانه  آموزانه را در
پژوهانه پژوهشـــی، اســـتاد باید مقاله بدهد، کتاب بنویسد و یا طرح 
برون دانشگاهی جذب کند و به همین دلیل باید عنوان کرد آیین نامه 
اهمیتی به حوزه پژوهش نداده است. مسئله این است که باید وزنی 

که به حوزه آموزش داده می شود معقولانه باشد.« 
وقتـــی کـــه بودجه ســـالانه دانشـــگاه ها در حـــال تدوین اســـت، باید 
مشخص شود که 5 تا 15 درصد آن مربوط به پژوهش است نه اینکه 
بگوییـــم بودجـــه دانشـــگاهی مثا 500 میلیارد تومان اســـت و باید از 
این میزان 15 درصدش به پژوهش برسد، در چنین شرایطی طبیعتاً 

نمی توان بودجه ای را برای پژوهش در نظر گرفت. 
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زهرا رمضانی
خبرنگار گروه دانشگاه 

برنامه وزارت علوم برای حل مسکن دانشگاهیان 
و خوابگاه متأهلی

مشـــاور اقتصـــادی وزیر علوم تحقیقات و فنـــاوری گفت: »پیش بینی ما 
ایـــن اســـت کـــه در دوره چهارســـاله وزارت دکتر ســـیمایی حـــدود 30 هزار 
خوابـــگاه متأهلـــی ایجاد کنیم.« مهدی قاســـمی، مشـــاور اقتصادی وزیر 
علوم تحقیقات و فناوری با بیان اینکه برنامه های خوبی درباره معیشت و 
اقتصاد نخبگان داریم ادامه داد: »ظرفیت های قانونی که برای این کار وجود 
دارد شناسایی کرده ایم. درلایحه بودجه 1404 که در مجلس شورای اسامی 
در حال بررسی است، تبصره های خیلی مناسب و بدیعی را قرار داده ایم 
تا بتوانیم از ظرفیت های قانونی برای حل مســـئله مســـکن اساتید جوان و 
خوابگاه های متأهلی با تمرکز بر دانشجویان تحصیات تکمیلی، دکتری، 
فوق لیسانس و بعد برای دانشجویان کارشناسی اقدام کرده و ان شاءالله 
بتوانیـــم از ایـــن ظرفیت اســـتفاده کنیم.« وی ادامـــه داد: »درمورد مباحث 
دیگر رفاهی نیز در بودجه وزارت علوم پیش بینی هایی کرده ایم و به دنبال 
ایجاد ظرفیت هایی در خارج از بودجه ایم چون بودجه های دولت محدود 
است. بحث استفاده از اعتبارات مالیاتی، بحث مولدسازی با ظرفیت 
قانونی که دانشگاه ها دارند برای ایجاد واحدهای توسعه و سرمایه گذاری، 
یم.«  به جد دنبال این موضوع ایم تا این واحدها را در دانشگاه به وجود بیاور

مدارک دکتری و پزشکی دانشگاه های آذربایجان 
فاقد اعتبار است

براساس اعام وزارتخانه های علوم و بهداشت مدارک تحصیلی دانشگاه های 
جمهوری آذربایجان در مقطع دکتری و رشته های علوم پزشکی نامعتبر است. 
حامد ثقفی در گفت وگو با مهر گفت: »یکی از معیارهای اصلی در ارزیابی 
، استفاده از نظام های رتبه بندی جهانی است  دانشگاه های خارج از کشور
و چنانچه دانشـــگاه های دنیا براســـاس ضوابط ما در رتبه های مناســـبی قرار 
داشته باشند در نظام ارزشیابی ما قرار می گیرند. دراین ارزیابی، دانشگاه ها 
 ) به ســـه گروه تقسیم می شوند: دانشگاه های رتبه الف )دانشگاه های ممتاز
و ب )دانشـــگاه های خوب( دانشـــگاه هایی هســـتند که چنانچه دانشـــجو 
تـــا مقطع دکتری تحصیـــل کند مانعی برای تأیید ندارد، ولی دانشـــگاه های 
ج )دانشـــگاه های متوســـط( دانشگاه هایی هستند که دانشجویان تا مقطع 
کارشناسی ارشد می توانند تحصیل کنند و چنانچه در دوره دکتری تحصیل 
کنند امکان ارزشیابی آن وجود ندارد.« وی ادامه داد: »درخصوص دانشگاه های 
کشـــور آذربایجان، چون دانشـــگاه های این کشـــور در لیست رتبه بندی های 
جهانی، رتبه بالایی نداشـــته اند، بنابراین تنها تعدادی از دانشـــگاه های این 
کشور با رتبه )ج( )متوسط( در رتبه بندی وزارت علوم قرار دارند که صرفاً مقطع 

کارشناسی و کارشناسی ارشد این دانشگاه ها مورد ارزشیابی قرار می گیرد.« 

دانشجویان علوم پزشکی 
ماهیانه چقدر وام تحصیلی می گیرند؟

دانشـــجویان علـــوم پزشـــکی مجـــرد ماهیانه 550 هـــزار و دانشـــجویان متأهل 
دانشـــگاه های علوم پزشـــکی کشـــور نیز در ماه یک میلیون تومان به عنوان وام 
تحصیلی دریافت می کنند. براساس تصمیم صندوق رفاه دانشجویان وزارت 
بهداشـــت دانشـــجویان تمامی مقاطع تحصیلی دانشگاه های علوم پزشکی 
می توانند از وام تحصیلی در دوره تحصیل خود اســـتفاده کنند. دانشـــجویان 
علوم پزشکی مجرد ماهیانه 550 هزار و دانشجویان متأهل دانشگاه های علوم 
پزشـــکی کشـــور نیز در ماه یک میلیون تومان به عنوان وام تحصیلی دریافت 
می کنند. همچنین به دانشجویان متأهل مرد به ازای هر فرزند نیز 400 هزار تومان 
تسهیات اوراق تعلق می گیرد. همچنین مدت استفاده از وام های تحصیلی در 
طول تحصیل از سال/ترم شروع به تحصیل به این صورت است که دانشجویان 
دوره های کاردانی، کارشناسی ناپیوسته و کارشناسی ارشد ناپیوسته حداکثر 
4 نیمســـال تحصیلی، کارشناســـی پیوســـته حداکثر 8 نیمسال تحصیلی و 
دکتری حرفه ای حداکثر 14 نیمسال تحصیلی وام دریافت کنند. پرداخت وام 
تحصیلی به دانشجویان سایر مقاطع که عنوان نشده اند ممنوع تلقی می شود. 
چنانچه دانشجویان فوق به هر دلیلی در دوره تحصیلی از وام استفاده نکنند 

تنها مجاز به استفاده از تسهیات در باقی مانده مدت تحصیل می باشند. 

نیمکت خبر


